	             L’emmudiment de les consonants finals

	Fixa’t en les paraules: trobar  i vint. Adona’t que l’última lletra no sona. Diem que són lletres mudes, o que s’ha produït un emmudiment.



	Endevinalla amb emmudiments finals

	Sense dir res a ningú

el meu nom és d’espant;

tant si sóc verd com madur

tinc un gustet molt picant.                       (l’all)


	Les grafies de les consonants finals mudes

	Grafia
	Norma
	Exemple

	t
	- Gerundis

- Adverbis acabats amb –ent

- Paraules que la derivada porta t
- Algunes paraules acabades en lt/nt


	quedant, fent, ...

alegrement, plàcidament, ...

accent (accentuar),
gent (gentada), 
alt (alta), malalt (malalta), ...
vigilant, molt, dalt, ....


	Grafia
	Norma
	Exemple

	r
	- Infinitius
- Noms d’oficis acabats en er/or
- Altres paraules acabades en ar/ er/ir/or/dor/ur


	quedar, córrer, sortir ...

escriptor,  perruquer, 
campanar, ...
rialler, ahir, rebedor, dur, ...


	Grafia
	Norma
	Exemple

	P

b
	- Podem saber si hem d’escriure p o b al final d’una paraula mirant-ne

el derivat.
- La paraula amb sempre s’escriu amb –b.

	camp (camperol), tomb (tombar), llamp (llampegar)...
Pa amb xocolata.


	Quan/Quant

	· El mot quan indica temps.
Exemple: Quan anirem al zoo?
· El mot quant indica quantitat.
Exemple: Quan val aquest enciam?


	Tan/Tant

	· Escrivim tan quan darrere hi va un adjectiu.
Exemple: El Pere és tan alt com son pare.

· Escrivim tant quan no hi ha cap adjectiu o es troba a final de frase.
Exemple: La música m’agrada tant!



